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Udvalget for Videnskab og Teknologi
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

Til udvalgets orientering fremsendes hermed mit talepapir, som var tiltænkt holdt 
i forbindelse med samråd tirsdag den 19. maj 2009 forud for det kommende 
rådsmøde (konkurrenceevne) den 28.-29. maj 2009. 

Samrådet blev imidlertid aflyst grundet afstemninger i Folketinget, men som af-
talt fremsendes mit talepapir. 

Med venlig hilsen

Helge Sander

./.

Udvalget for Videnskab og Teknologi 2008-09
UVT alm. del Bilag 153
Offentligt
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Spørgsmål Ø:
Ministeren bedes gennemgå dagsordenen for det kommende rådsmøde 
vedrørende konkurrenceevne (forskningsdelen) den 28.-29. maj 2009. 

Svar Ø: 
Der er møde i Konkurrenceevnerådet den 28. og 29. maj.

Der er fem punkter på dagsordenen, hvoraf ét vil blive fremlagt i Europaudvalget 
med henblik på forhandlingsoplæg. 

Mødet starter med et rumråd, hvor der lægges op til vedtagelse af en konklusi-
onstekst, der omhandler rumsektorens bidrag til økonomisk genopretning samt 
driften af GMES (Global Monitoring for Environment and Security). Regeringen 
kan støtte konklusionsteksten.

Jeg vil herefter gerne koncentrere mig om sagen, der er til forhandlingsoplæg. 
Nemlig dagsordenens punkt 7 om forslag til en forordning om rammebestemmel-
ser for en europæisk forskningsinfrastruktur.

Forslaget blev sidst drøftet her i udvalget i forbindelse med rådsmødet i decem-
ber. Forslaget vil bidrage til en forenkling og tidsbesparelse ved etablering af sto-
re europæiske forskningsinfrastrukturer, hvilket klart er i dansk interesse. 
Samtidig sikrer forordningen danske forskere den bedst mulige adgang til nye 
forskningsinfrastrukturer, hvilket også klart er i vores interesse.

Formandskabets kompromisforslag fastslår nu, at beslutning om moms- og af-
giftsfritagelse for en europæisk infrastruktur skal træffes af de nationale myndig-
heder i værtslandet efter reglerne herom i moms- og afgiftsdirektiverne. 

Forslaget til forordning om rammebetingelser for forskningsinfrastruktur regule-
rer med andre ord ikke momsspørgsmål.

Lad mig også for en god ordens skyld understrege, at forordningen ikke har noget 
med personskatter at gøre.
Jeg skal henvise til samlenotats side 8, hvor der nærmere er redegjort for dette.

Danmark støtter således forordningsforslaget.

Jeg vil også nævne dagsordenens punkt 8 vedrørende evaluering og effektmåling 
af rammeprogrammet.

Regeringen bakker op om konklusionerne i evalueringen af det sjette rammepro-
gram. 

Evalueringsrapporten er blandt andet meget klar i sine konklusioner om, at der 
stadig er et stort behov for at afbureaukratisere programmet.

Rapporten ser også fremad og kommer med anbefalinger for det nuværende, sy-
vende rammeprogram.
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Disse anbefalinger er særdeles nyttige, når vi til næste år skal midtvejsevaluere 
det igangværende rammeprogram og diskutere, hvad der skal forbedres. 

Rammeprogrammet skal blive bedre til at inddrage erhvervslivet. Virksomheder 
og forskere skal bruge mindre tid på administration og kontrolprocedurer, når de 
er med i EU-projekter. 

Samtidig skal koblingen til innovation være stærkere og håndtering af de vigtige 
små og mellemstore virksomheder være mere nuanceret. Også andelen af kvinde-
lige forskere skal øges.
Samarbejde om store forskningsinfrastrukturer bør også fylde mere i rammepro-
grammet. Den løbende tilrettelæggelse af rammeprogrammet skal også være me-
re åben og gennemskuelig.

Ekspertgruppen bag evalueringen har imidlertid også gjort sig tanker om udvik-
lingen af det næste, ottende forskningsprogram.

Det er en diskussion det svenske EU-formandskab tager op senere på året. Også i 
disse drøftelser vil jeg lægge vægt på de områder, jeg lige har nævnt.

Danmark kan således støtte det foreliggende udkast til rådskonklusioner, der 
bakker op om evalueringens anbefalinger.
For så vidt angår de øvrige punkter vil jeg henvise til det fremsendte notat.


